
o
f
. S P R A W O Z D A N I E

z dziatalnogci Komitetu Opicki nad Kopcemn J ‚Pitsudskiego

w roku 1989

Komitet kontynuowat zgodnie ze swym regulaminem prace zwiazane z odnows

Kopca, oraz kultywował tradycje patriotyczno-niepodległościowe.

1. Prowadzone były zgodnie z przyjętym planem prace przy odnowie zboczy

kopca, na jego szczycie w ramach przygotowań do rekonstrukcji płyty

wieńczącej stożek,

Wyskarpowano 400 mg zboczy, przemieszczono taczkami 250 из ziemi i

odsłonięto 25 m bieżących ścieżek. Prowadzono bieżące prace pielegna=

cyjne : nawożenie, wysiew i koszenie trawy, pielęgnacja i uzupełnienie

żywopłotu.

Wykonano również prace nie przewidziane w planie, m.in. dużym społecz-

nym wysiłkiem przy pomocy MPi0Z00 uporządkowano teren otaczający Ko-

piec / wycinka krzewów, plantowanie, sianie trawy, budowa Ścieżki wo-

kół Kopca / przez co zdecydowanie poprawiono estetykę bezpośredniego

otoczenia Kopca.

Staraniem p.K.Międzębrodzkiego wykonano dużą tablicę informacyjną

o Kopcu.

2. W pawilonie przeprowadzono gruntowny remont części pomieszczeń niskie-

go parteru. Urządzono tam nową szatnig i odnowiono pomieszczenie sa-

nitarne mieszące WC i natrysk. Wykonano nową podtynkową instalację

elektryczną i uruchomiono zewnętrzną lampę nad wejściem do pomieszczeń

warsztatu.

W pomieszczeniach wyższej kondygnacji zamontowano reflektorki oświetla-

jące eksponaty.

Dach pawilonu i indy pokryto papą i wykonano nowe rymy.

Z inicjatywy NSZZ "Solidarność'Zakładów Budowy Kopalń$ Rud pracownicy

tego przedsiębiorstwa rozpoczęli społecznie remont wiaty pawilonu.

Zakupiono narzędzia i materiały potrzebne do prac oraz uzupełniono

zamki zabezpieczające pawilon,

Uporządkowano również bezpośrednie otoczenie pawilonu budując m.in.

Ścieżkę dojazdową do magazynu taczek.

Ogółem wykonano prace społeczne na Kopcu i w pawilonie wartości ok.

5,5 mln zł.
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Od Zwigzku Zoznierzy AK Komitet otrzymał 1 t węgla.

Prace na Kopcu wykonali przede wszystkim członkowie Komitetu w tym

również osoby zamieszkałe poza Krakowem. Na szczególne wyróżnienie

zasługuje grupa wrocławska.

Pracowały również osoby nie należące do Komitetu. Należy tu wymienić

przede wszystkim p. Edwarda Rybkę z Krakowa / pracował 61 t

grupę pracowników Huty Baildon ze Śląska, grupę z Rzeszowa oraz

uczniów Zespołu Szkół Zawodowych Górnictwa Naftowego i Gazownictwa

przyprowadzonych na Kopiec przez p. Marię Christian.

Z przykrością należy odnotować fakt, iż na prośby o pomoc przy pracach

na Kopcu Komitet otrzymał wymijającą odpowiedź od Kuratorium Oświaty

i Wychowania i odmowną od Wojewódzkiego Sztabu Wojskowego.

Niepokojące jest również systematyczne niszczenie tablic wskazujących

drogę na Kopiec, częściowe zdewastowanie wiaty oraz próba włamania

do pawilonu / 6.1II.1989 r. /.

Szczegółowy przebieg prac w sprawozdaniu wiceprzew.Komitetu

ds. technicznych mgr inż.arch. Włodzimierza Śliwczyńskiego.

W związku z planem rekonstrukcji płyty wieńczącej Kopiec w Kombinacie

Kamienia Budowlanego KAMBUD złożone zostało zamówienie na jej wykona~

nie / 1800 x 1200 x 350 cm /. Sprawą tą ofiarnie zajmuje się pan

Ludwik Mnich.

W celu dokładnej rekonstrukcji zwiejczenie Kopca wykonano fotokopię

zdjęć znajdujących się w zbiorach Muzeum Historycznego m. Krakowa

przedstawiających przedwojenną płytę oraz na łamach prasy wystosowano

apel o przekazywanie Komitetowi materiałów i planów przedstawiających

Kopiec w okresie międzywojennym.

Co tydzień odbywały się środowe zebrania Komitetu w Lokalu TRHZK.

15.1I.89r. zorganizowano w auli PAN Ögölne Zebranie Komitetu, na któ-

rym zaproponowano do zatwierdzenia przez Wydział PMI:ZK władze Komitetu:

przewodniczący - dr Jerzy Bukowski

v-ce przew.ds.technicznych - mgr inż.arch.Włodzimierz Sliwczyński

v-ce przew.ds organizacyjnych - Andrzej Fischer

honorowi v-ce przewodniczący :
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- z ramienia środowiska Legionistów - Antoni Hudzicki po śmierci

którego / 3.V.89r./ Wydział TMHiZK na posiedzeniu w dniu

31.V.89r. zatwierdził zaprepentowaną kandydaturę Adama Papóć

z ramienia środowiska Kadetów II RP - Tadeusz Roszkiewicz

z ramienia środowiska AK ppłk Wiesław Żakowski 15.VII.89/

sekretarz - Krystyna Jędras

- skarbnik - Małgorzata Hammel:

1
1

Decyzją Walnego Zgromadzenia TMHiZKw dniu 21.III.89r. p. Maria

Christjan weszła w skład Komisji Kontrolującej Towarzystwa, w skła-

dzie Wydziału pozostał przewodniczący Komitetu dr J Bukowski.

1.II.89r. Wydział TMHiX na wniosek Komitetu zatwierdził zmiany w

Regulaminie KOrKJP : sin

w pkcie 7 regulaminu zmienlon'äzresth z praktyką kadencje Zarządu

Komitetu z 3-letniej na 1-roczną, oraz dodano pkt. 14, który mówi

O własności pawilonu pod Kopcem.

21.1.89r. zorganizowano opłałękKomitetu w Klasztorze 00 Dominikanów,

8.IV święcone w pawilonie pod Kopcem.

Komitet był współorganizatorem tradycyjnych uroczystości religijno-

patriotycznych w Katedrze Wawelskiej z okazji rocznic związanych

z osobą Marszałka : 19.111, 12.V, 6.VIII, 5.XII.

Komitet patronował XXIV, a IX po wojnie tradycyjnemu Marszowi Szla-

kiem I Kompanii Kadrowej Kraków- Kielce,, w'którym jak zwykle wzięło

udział wielu członków Komitetu.

W ramach obchodów 75-rocznicy wymarszu I Komp. Kadrowej i 50-rocznicy

wybuchu II wojny światowej, 10.IX.1989r. Komitet zorganizował koncert

pieśni i poezji pt. Niepodległe". W Koncercie udział wzięli

wybitni aktorzy scen krakowskich Jerzy Radziwiłłowicz i Tadeusz

Szybowski, Chór Międzyparafialny pod kier, p.prof.Danuty Czubek i

zespół "Grono Przyjacielskie" J.Kotarby. Koncert przygotował i pro~

wadził członek Komitetu Roman Hnatowicz.

16.IX.89r. pod Kopcem zorganizowano uroczystość poświęcenia nowego

Krzyża / dębowy o wys. 5,5 m / umieszczonego z okazji 75-rocznicy wy-

marszu I Komp.Kadrowej. Projektant Krzyża członek Komitetu artysta

rzeźbiarz p.Jacek Marek upamiętnił na nim również inne przełomowe

daty z historii Polski: 1914, 1918, 1920, 1939, 1944, 1956, 1968, 1970,

1976, 1980, 1981, 1989.
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Krzyż ufundowany został przez Joseph Piłsudski CIRCLE OF AMERICA i

członka Komitetu A.Marcinka.

Podczas uroczystej Mszy Sw. odprawionej przez 0.Adama Studzińskiego

złożono w Kopcu 3 Ziemie :

1. z pola walk Legionów pod Krzywopłotami

2. z Westerplatte

3. z cmentarza na Rossie z grobów żołnierzy polskich, którzy

stali na warcie przy grobie Matki J.,Piłsudskiego, zamordo-

wanych przez wkraczających do Wilna we IX.39r. żołnierzy

Sowieckich.

Podczas uroczystości w Filharmonii i pod Kopcem nagrany został film

video.

W 1989 roku staraniem p.Harii Christian ukazały się dwa numery

"Sowińca", pierwszy datowany XI.1988 poświęcony 7O-rocznicy odzyska-

nia niepodległości, drugi datowany VIII.89r. poświęcony 75-rocznicy

wymarszu I Komp. Kadrowej i 50-rocznicy wybuchu II wojny światowej.

Wydrukowano plakaty zawierające apel do społeczeństwa o pomoc w pra=

cach na Kopcu i wpłaty na konto Komitetu.

Wydrukowano również podobnej treści informacje zawierające dodatkowg

historię Kopca, z zamierem zlecenia poczcie ich kolportarzu ich przez

listonoszy.

Złożono na składzie komputerowym skróconą informację o Kopcu i Komi-

tecie rozprowadzaną w formie kserokopii.

Staraniem członka Komitetu p.Józefa Janeczko wykonano w kilku wersjach

plastikowe odznaki z wizerunkiem Marszałka i widokiem Kopca, rozpro=

wadzane podczas uroczystości Komitetu.

Komitet rozprowadzał też albumiki ze zdjęciami z pogrzebu J „Pitsudskie-

go oraz portret Marszałka wydany przez Wydawnictwo Poezji Patriotycz=

nej w Krakowie.

W prasie, RiTV coraz częściej ukazywały się informacje i artykuły o

Kopcu i pracach Komitetu.

Słuchacze RWE na bieżąco informowani byli przez przew.kom, J .Bukowskie-

go o naszej działalności.



23. 13.X.89r. Komitet wszedł w skład Komisji Porozumiewawczej Małopols-

kich Organizacji Niepodległościowych, w skład 3-osobowego Komitetu

Koordynacyjnego wszedł przew.kom. J.Bukowski i z ramienia Związku

żołnierzy AK członek Komitetu p.Marcin Barbach,

24, Przedstawiciele Komitetu uczestniczyli wielokrotnie w Sesjach nau-

kowych, wykładach i uroczystościach organizowanych przez pokrewne

organizacje.

25. Członek Komitetu p. Ludwik Mnich podczas pielgrzymki do Włoch prze-

kazał Ojcu Sw. medal wybity przez Komitet z okazji 70-rocznicy od-

zyskania niepodległości,

26. Z inicjatywy członka Komitetu p.Jacka Marka Komitet wraz z RKS NSZZ

"Solidarność Małopolska przystąpił do przygotowań do uroczystego

odsłonięcia pod Wawelem dębowego Krzyża upamiętniającego Ofiary Katy-

nia - Krzyża Narodowej Pamięci.

27, Komitet powiększył zasoby swego skromnego archiwum, zakupiono m.in,

szereg wydawnictw I i II obiegu związanych z czynem niepodległościo-

wym i osobą J.Piłsudskiego, z myślą o utworzeniu w przyszłości

biblioteki Komitetu.

28, Dużym wysiłkiem archiwisty Komitetu p.Janusza Baca Komitet wysyłał

indywidualne podziękowania za wszystkie wpłacane na konto Komitetu

datki,

29. Podczas kwesty pod Kopcem zebrano sumę 137 571 zł.

30, Komitet w dniu Ogólnego Zebrania - 28.1I.90r. liczył 183 członków,

w tym 12 Panów Legionistów. W okresie od poprzedniego ogólnego zebra-

nia 15.11.89r. kiedy Komitet liczyk 190 członków : złożyło akces do

Komitetu 29 osób / w tym 3 Panów Legionistów /, 10 osób zmarło, 1

osoba zrezygnowała z członkostwa, 24 osoby nieaktywne skreślono w wy-

niku weryfikacji.

 


